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[Ninn-Hansen.] 
opnås igennem det foreliggende lovforslag. 
Men de er ikke tilstrækkelige. 

Når statsministeren spørger, om vi vil 
stille noget andet i stedet for, så vil jeg 
gerne svare: h vis regeringen ville være så 
fornuftig at ophæve denne lovgivning, så 
kunne vi passende få en drøftelse, hvor 
statsministeren ved han får vor bistand, om 
at udarbejde et statsbudget, hvor man gen- 
nemfører besparelser, altså ikke får de udvi- 
delser af statsbudgettet, som er foreslået. 
Det ville være en vej frem til at få et bedre 
resultat, og det er vi parat til. 

Formanden: Af hensyn til dagsordenens 
afvikling ser jeg meget gerne debatten kon- 
centretet om det lovforslag, der er opført på 
dagsordenen. 

Statsministeren (J.  O. Krag): Jeg skal 
kun tage et enkelt minut af dagsordenens 
tid. Jeg tror, at min erindring om, hvad 
venstre, konservative og radikale tilsigtede 
under valgkampen, nemlig en fortsat VKR- 
regering, er rigtig, og det kan ikke rokkes. 

Fællesmarkedet skal vi drøfte i næste uge. 
Her har vi to ting foran os. Det ene er at få 
et flertal i denne sal, og det tror jeg nok kan 
lade sig gøre, hvis forudsætningerne ellers 
falder til rette. Det næste bliver at få et fler- 
tal ved folkeafstemningen; det tror jeg bli- 
ver en hel del vanskeligere, og jeg tror, vi 
skal koncentrere vore kræfter om det. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Ændringsforslag nr. 1-4, § 1, således æn- 
dret, ændringsforslag nr. 5 om indsættelse af 
en ny paragraf, ændringsforslag nr. 6 og 7, § 
2, således ændret, ændringsforslag nr. 8 om 
en ny affattelse af § 3 og § 3 i den ændrede 
affattelse 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredie behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Lovforslaget går nu til for- 
nyet behandling i udvalget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om godkendelse af handelsskoler, 
tekniske skoler samt maskinmester- og maski- 
nistskoler og tilskud m. v. til disse skoler. ' 

(Lovforslaget (nr. 42) findes i tillæg A. sp. 
841, fremsættelsen i tidenden sp. 771). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Søgaard: Det foreliggende lovforslag gar 
ud på en ajourføring af lovens bestemmelser 
til noget, der allerede er gennemført i prak- 
sis, og jeg har ingen bemærkninger hertil og 
ønsker ikke udvalgsarbejde om dette lovfor- 
slag. Jeg skal tilsige mit partis støtte til lov- 
forslagets videre behandling. 

Knud Bro: Det konservative folkeparti 
kan anbefale lovforslaget. 

Robert Christensen: Det er allerede 
nævnt, at lovforslaget er en ajourføring af 
bestemmelserne til forholdene, som de er. 
Jeg vil gerne på venstres vegne anbefale. 

Ole Vig Jensen: Af grunde, som allerede er 
nævnt, kan jeg også på mit partis vegne , 
anbefale dette lovforslag. 

Kristine Heltberg: Som de tidligere talere 
kan jeg naturligvis på SFs vegne også til- 
slutte mig lovforslaget. Jeg vil blot erindre 
om, at vi allerede i 1964, da loven var til 
behandling, foreslog, at lærlingeskolerne 
skulle gå over til statsdrift. Dette hayde 
været en fordel, det vil jeg stadig mene. 

Undervisningsministeren (Knud Heine- 
sen): Jeg kan takke alle ordførerne for vel- 
villig tilslutning til dette mit første lovfor- 
slag. Jeg håber, det må skabe præcedens. 

Til fru Kristine Heltberg skal jeg sige, at 
det spørgsmål, som blev rejst, vender vi vist 
tilbage til under næste punkt på dagsorde- 
nen. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Ønskes der udvalgsbehand- 
ling? (Ophold). Da det ikke er tilfældet, går 
lovforslaget direkte til anden behandling. 
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Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til folketingsbe- 
slutning om ophævelse af skolepengebetaling 
på lærlingeskolerne [af Robert Christensen 
m.fl. ] 

(Forslaget til folketingsbeslutning (nr. V) 
findes i tillæg A sp. 449, fremsættelsen i ti- 
denden sp. 634). 

Forslaget sattes til forhandling. 

Undervisningsministeren (Knud Heine- 
sen): Jeg kan naturligvis i princippet give 
fuld tilslutning til tanken om bortfald af 
skolepengene i forbindelse med lærlingeud- 
dannelserne. Det er selvsagt urimeligt at 
opretholde et betalingsprincip ved handels- 
skoler og tekniske skoler, når snart sagt al 
anden uddannelse er gratis. 

Bestemmelserne om skolepenge er fastsat 
i den lov, som vi lige har haft til behandling, 
om godkendelse af handelsskoler m. fl. sko- 
ler og tilskud m. v. til disse skoler, og det 
blev i det udvalg, der afgav betænkning 
med forslag til denne lov, bl. a. overvejet, 
hvorvidt læremestrenes skolepenge helt 
burde bortfalde, således at det offentlige 
overtog hele udgiften ved skolernes drift. 
Bl. a. under henvisning til, at lærlingeud- 
dannelsen foregik på læremesterens ansvar, 
og at denne uddannelse foregik dels i virk- 
somheder og dels på skole, var der enighed i 
udvalget om at bevare den ordning, at lære- 
mestrene skulle betale skolepenge, dog for et 
flertals vedkommende under forudsætning 
af, at de offentlige tilskud blev forhøjet. I 
udvalget var bl. a. en række af erhvervsli- 
vets organisationer repræsenteret. 

Spørgsmålet om ophævelse af skolepenge- 
betalingen på lærlingeskolerne har herefter 
bl. a. været overvejet i det udvalg, der er 
nedsat til revision -af lovgivningen vedrø- 
rende lærlingeuddannelserne. Udvalget har 
som bekendt afgivet en første betænkning i 
april 1971, og man anbefaler heri, at der 
sker en normalisering af finansieringen af 
skoleundervisningen i forbindelse med 
igangsættelsen af forsøgsundervisningen 
inden for det erhvervsfaglige uddannelses- 
område. Dette indebærer efter udvalgets 
opfattelse, at det offentlige skal dække ud- 
gifterne i forbindelse med skoleundervis- 
ning. 

Der må gennemføres betydelige forbedrin- 
ger af uddannelsesforholdene for de unge, 
der efter folkeskolen går ind i en faglig ud- 
dannelse, og de unge, der i dag slet ikke går 
ind i et fortsat uddannelsesforløb, men jeg 
mener, at det må være rimeligt at tage hele 
spørgsmålet om disse unges økonomiske 
forhold op til behandling i forbindelse med 
behandlingen af et lovforslag om erhvervs- 
faglige forsøgsuddannelser. Jeg mener såle- 
des, at vi bør overveje hele spørgsmålet om 
finansieringen af de faglige grunduddannel- 
ser under ét og ikke blot som i det forelig- 
gende forslag tage stilling til en del af pro- 
blemet. Jeg har tidligere i folketinget som 
svar på et spørgsmål fra hr. Samuelsen sagt, 
at jeg snarest vil fremsætte lovforslag om 
erhvervsfaglige forsøgsuddannelser. Som det 
vil være folketinget bekendt, er der som 
sagt i betænkningen om erhvervsfaglige 
grunduddannelser enighed om, at begrebet 
skolepenge afskaffes. 

Herudover må jeg være noget betænkelig 
ved den foreslåede ordning i den forelig- 
gende form. I lærlingelovens § 4 er det for- 
udsat, at lærlingelønnen fastsættes ved kol- 
lektive overenskomster mellem arbejdsmar- 
kedets parter. Med den foreslåede ordning 
griber man ind på det overenskomstmæssige 
område, idet man gennem en lov ændrer de 
overenskomstmæssigt fastsatte lønninger. 

I bemærkningerne til forslaget nævnes, at 
der i de senere år har været en katastrofal 
nedgang i lærlingetilgangen, og det anføres, 
at dette skyldes, at undervisningen ikke er 
gratis. Det er rigtigt, at der har været en 
nedgang i lærlingetilgangen fra midten af 
1960erne, og denne nedgang har været me- 
get forskellig fra fag til fag. Tilgangen til 
håndværk og industri har stort set været 
konstant siden 1968. Der kan være flere år- 
sager til denne nedgang, og en af dem er 
uden tvivl, at de nuværende uddannelser på 
mange måder ikke er tidssvarende nok, og at 
læretiden ikke udnyttes tilstrækkelig effek- 
tivt, kort sagt at der er behov for en revi- 
sion af uddannelserne. I de kommende for- 
søgsuddannelser bør elevernes ophold i virk- 
somhederne udelukkende være bestemt af 
og tilrettelagt efter uddannelsesmæssige 
overvejelser. Virksomheden vil herved få en 
uddannelsesforpligtelse for denne del af 
uddannelsen i stedet for som i dag ansvaret 
for hele lærlingens uddannelse, og som følge 


